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نهج البلاغه

زبانفارسيبهعنوانيكياز
ابزاره�ايافزاي�شقدرتو  گزارش 2

م�يرود. كار ب�ه اس�امي جمه�وري اقت�دار
محمدجواد ظريف وزير ام��ور خارجه روز 
گذش��ته در ديدار با غلامعل��ي حدادعادل 
رئیس بنیاد س��عدي و همكاران اين بنیاد، 
ضم��ن تبريك هفت��ه وحدت گف��ت: اين 
ديدار فرصت مغتنمي اس��ت كه توانستم 
با دوس��تاني كه در حوزه ق��درت معنايي و 
فرهنگي جمهوري اسلامي مشغول فعالیت 
هستند ديدار داشته باشم زيرا شما يكي از 

طلايه داران اين عرصه هس��تید. وي افزود: در جهان امروز 
ابزارهاي كسب قدرت متكثر است و علاوه بر ابزارهاي نظامي 
ابزارهاي متعددي وجود دارد كه براي افزايش قدرت كشورها 
كارآمدي بیشتري دارد. اگر از قدرت به معناي افزايش نفوذ 
تعبیر كنیم، آن وقت ديده مي ش��ود كه كشورها در جهان 
با استفاده از فرهنگ براي تس��خیر قلب ها چه هزينه هايي 
مي كنند، براي مثال در كش��ور امريكا كه برخي از ساكنان 
اين كشور همچنان در توهم جهان تك قطبي به سر مي برند 
و همچنان هزينه هاي عظیم نظامي صرف مي كنند و معادل 
تمام كشورهاي دنیا براي تجهیزات نظامي خود بودجه در 
نظر مي گیرند اما با اين حال براي فرهنگ و تسخیر قلب هاي 
جهان هزينه هاي فراواني انجام مي دهد، بد نیس��ت بدانید 
پنتاگون دو دفتر وي��ژه در هالیوود دارد تا با اس��تفاده از آن 

قدرت امريكا را در ذهن ها جا بیندازد. 
وزير امور خارجه در دولت يازدهم گف��ت: ما با توجه به اينكه 
كشوري مبتني بر قدرت غني هستیم، يكي از قدرت هاي ما 
اين غناي فرهنگي است و اين قدرت ما را به تمام نقاط جهان 
مي برد و علقه ايجاد مي كند، زبان فارسي يكي از همین ابزارها 

به ش��مار مي رود و ما از اين ابزار براي افزايش قدرت و اقتدار 
جمهوري اسلامي بايد اس��تفاده كنیم و نبايد اين توانمندي 
را فراموش كنیم. به گفته وي، حافظ، سعدي و مولانا در تمام 
جهان شناخته شده هس��تند ولي هیچ كس 
مولانا را با بهترين ترجمه ها نمي فهمد و ابعاد 
ويژه چهره هاي ادب فارسي تنها با تسلط بر 
زبان فارس امكانپذير است. من خوشحالم كه 
اين وظیفه مهم، استراتژيك و مقدس برعهده 
دكتر حدادعادل و همكارانش است و با جديت 

و توانمندي از آن پاسداري مي كنند. 
ظريف گف��ت: ما نی��ز در وزارت خارجه به 
اندازه خود سعي مي كنیم در گسترش زبان فارسي كمك 
كنیم، البته ما تسهیل كننده هس��تیم و متصدي نیستیم، 
كس��اني كه تجربه هاي فراوان در عرصه زبان فارسي دارند 
از ما مهم تر هس��تند ت��ا در اين عرصه فعالی��ت كنند. بايد 
تلاش كنیم عقب ماندگي ها، ضعف ها، خلأها و كرسي هاي 
از دس��ت رفته آموزش زبان فارس��ي در دنیا را احیا كنیم. 
امیدوارم بتوانیم در مس��یر اهداف جمهوري اسلامي ايران 
در حوزه زبان فارسي حركت كنیم. در ادامه اين ديدار دكتر 
غلامعلي حدادعادل رئیس بنیاد س��عدي گفت:  به جناب 
دكتر ظريف خوشامد مي گويم، البته ايشان از اعضاي هیئت 
امناي بنیاد سعدي هستند. ما در بنیاد سعدي سعي كرده ايم 
خشت اول را درس��ت بنا كنیم تا اينكه اين ديوار تا ثريا كج 
نرود و در انتخاب همكاران نهايت دقت شده است تا كیفیت 
و كمیت با هم ملحوظ شوند. وي گفت: همكاران ما در بنیاد 
سعدي متخصص و كارشناس ارشد هستند و علاوه بر زبان 
انگلیسي به يك زبان ديگر خارجي مسلطند، ما در نظر داريم 
بنیاد سعدي را به عنوان مؤسسه علمي،  تخصصي در خدمت 

اهداف نظام دربیاوريم.

ظريفدربازديدازبنيادسعدي:

زبان فارسي ابزار اقتدار جمهوري اسلامي است

 مجيدي: كمپاني هاي امريكايي براي پخش 
فيلم محمد)ص( ابراز علاقه كرده اند

رئيسس�ازمانس�ينماييدرجريانبازديد
ازش�هركس�ينماييپيامبراعظ�مصلالله
عليهوآلهوسلم،لوكيشنفيلمبرداريفيلم
»محمد)ص(«اثرمجيدمجيدي؛ازافتتاحسي
وسومينجشنوارهبينالملليفيلمفجربافيلم

سينماييمحمد)ص(خبرداد.
روز گذشته در جريان بازديد اهالي رسانه و خبرنگاران 
از لوكیش��ن عظیم فیلم س��ینمايي »محمد)ص(« 
حجت الله ايوبي، رئیس سازمان سینمايي با اشاره به 
رونمايي از اين فیلم در روز ابتدايي جشنواره فیلم فجر 
گفت: ان شاء الله در جشنواره فیلم فجر محمد)ص( به 
يك اكران ويژه خواهد داشت. با توجه به برنامه ريزي 
جهت اكران گس��ترده اين فیلم در خارج از مرزهاي 
ايران مطمئن هستم اين فیلم در تمامي كشورهاي 
دنیا مي رود و همه ش��اهد تلاش عوام��ل اين فیلم 
خواهند بود و فیلم محمد)ص( بدون هیچ حاشیه و 

حساسیتي در همه دنیا نمايش داده خواهد شد. 
وي همچنین در خصوص نگهداري از اين لوكیشن 
عظیم نیز اظهار داش��ت: آنقدر اين لوكیشن خوب 

ساخته ش��ده كه قطعاً ماندگار خواهد شد اما همه 
تلاشمان را براي حفاظت از آن به كار خواهیم گرفت. 
در اين بازديد به همراه حجت الله ايوبي رئیس سازمان 
سینمايي، علیرضا رضاداد دبیر جشنواره فیلم فجر 
و مش��اور عالي رئیس سازمان س��ینمايي، حبیب 
ايل بیگي، محمدمهدي حیدريان، ساره بیات، مهدي 
پاكدل، مجید مجیدي و همچنین جمعي از اهالي 
رسانه حضور داشتند. اين بازديد از لوكیشن شهر مكه 
آغاز مي شود و در ادامه لوكیشن هاي بازسازي شده 
غار حرا، شهر مدينه، خانه عبدالمطلب، مولود النبي، 
خانه ابولهب، اتاق گريم، ش��عب ابیطالب، كلیساي 
بصُري بحُیراي راهب از جمله ساير بخش هاي ديگر 

پروژه هستند كه مورد بازديد قرار گرفتند. 
بازيگراناينفيلمدرحدواندازهبازيگران

مطرحهاليووديخواهنددرخشيد
پس از انجام اين بازديد، اولین نشست رسانه اي فیلم 
س��ینمايي محمد)ص( و آيین رونمايي از ش��هرك 
سینمايي اين فیلم و نام نوش��ته فیلم محمد)ص( با 
حضور مجید مجی��دي، علیرضا رض��اداد، حجت الله 
ايوبي، حبیب ايل بیگي، حیدريان، مسئولان شركت 
تابان نور، جلیل رسولي طراح نام نوشته و نمايندگان 
رسانه هاي جمعي برگزار ش��د. در ادامه اين نشست 
خبري و پس از نمايش بخش هايي از فیلم محمد)ص( 
كه در مدت زمان 20 دقیقه  پخش شد و به بخش هايي 
از جمله تولد حضرت محمد)ص(، زنده به گور كردن 
دختران و بت پرستي مي پرداخت، نوبت به صحبت هاي 
مجید مجیدي كارگردان اين اثر بزرگ سینماي ايران 
رسید و براي اولین بار در مقابل سؤالات خبرنگاران قرار 
گرفت. مجیدي در ابتداي صحبت هايش اظهار داشت: 
ترجیح من اي��ن بود كه فیلم آماده ش��ود و درباره آن 
صحبت كنیم، اما امروز هم روز مباركي است. ساخت 
اين شهرك، اتفاق به شدت مهمي است و لازم است كه 
از فروزنده و صادقیان و همچنین از حیدريان كه بدون 
حضور او اساساً ساخت اين فیلم میسر نمي شد، تشكر 
كنم. از رضاداد، صابري و همه عزيزاني كه در اين پروژه 

ما را ياري دادند هم متشكرم. 
مجیدي در پاسخ به اولین سؤال اين نشست مبني 
بر اينكه چرا از بازيگران هالی��وودي و جهاني براي 
حضور در فیلم اس��تفاده نشده اس��ت، گفت: ما در 
حوزه بازيگري توانمندي هاي بس��یار زيادي داريم 
و من شهادت مي دهم كه بازيگراني كه در اين فیلم 
بازي كرده اند، واقعاً در قد و ق��واره بازيگران مطرح 
هالیوودي خواهند درخشید. ما خیلي اوقات اسیر 
اسم و عنوان مي ش��ويم. من خودم معتقدم كه در 

پروژه »الرس��اله« آنتوني  كوئی��ن واقعا خوب بازي 
كرده اس��ت، اما جالب اس��ت كه بدانید كه آنتوني  
كوئین بیشتر در جهان اسلام و حتي بیشتر در ايران 
خوش درخشیده است و اين هم شايد به دلیل نقش 
نوس��تالژيكي او باش��د. از اين منظر اين بازي او در 
دنیاي غرب نه تنها جلوه گر بوده بلكه مورد اعتراضاتي 
هم واقع شده و حتي تعبیر كمدي هم در مورد بازي 
او شنیده شده است. بنابراين معتقدم كه ما در حوزه 
بازيگري درست فكر كرديم و جلو رفتیم. من معتقدم 
كه ظرفیت بازيگري در ايران به شدت قوي است و 

فقط زمینه اي براي بروز آن وجود نداشته است. 
كارگردان فیلم »رنگ خدا« درباره وضعیت حجاب 
بازيگران فیلم »محمد)ص(« خاطرنش��ان كرد: 
ما فقط در خصوص نمايش حض��رت آمنه چون 
براي ما وجه قدس��ي داش��تند، تلاش كرديم تا با 
حجاب كامل نمايش داده ش��ود. البت��ه در مورد 
حضرت حلیمه هم همین طور هر چند از موهاي 
مصنوعي هم استفاده ش��د. درباره بازيگران ديگر 
هم از گیسوان مصنوعي استفاده شده است. علاوه 

بر حجاب در پوشش شخصیت ها هم اصل تاريخي 
آن دوران رعايت شده است. 

همهمسائلرابرايالازهرتوضيحدادم
مجیدي در پاس��خ به اين س��ؤال كه ب��ا توجه به 
حساسیتي كه در مورد نمايش شخصیت پیامبر 
اس��لام)ص( وجود دارد، چقدر تلاش شده است 
قرائتي كه از ايشان ارائه مي شود پذيرش بین المللي 
داش��ته باش��د، تصريح كرد: در اين مورد با اينكه 
هنوز فیلم نیام��ده، صحبت هاي زيادي ش��ده و 
انعكاس هاي زيادي درباره آن به وجود آمده است. 
امروز بنا دارم قدري جزئي تر و مشخص تر درباره آن 
سخن بگويم؛ چراكه معتقدم عمده ترين مسئله اين 

فیلم، همین مي تواند باشد. 
وي ادامه داد: اين مسئله را چند بار پاسخ گفتم و به 
خصوص براي ش��یوخ الازهر اين موضوع را توضیح 
دادم. يك بار ديگر مي گويم كه در اين باره در بخش 
تحقیق تلاش هاي زيادي صورت گرفت و تحقیقات 
مفصلي داشتیم كه نزديك به دو سال مفصلًا در اين 
خصوص انجام داديم. در اين زمینه به سراغ نوشته ها 
و آثار برجس��ته ترين تاريخ دانان شیعه و اهل سنت 
رفتیم و رايزني هاي زيادي با علماي اهل س��نت و 
شیعه داشتیم. كار تحقیقات كاملًا كارشناسي شده 
جلو رفته و بر همین اساس مقطعي از زندگي ايشان 
را در اين فاز انتخاب كرديم كه هیچ گونه اختلافي 
درباره آن میان مراجع و گروه هاي مختلف شیعیان 
و اهل سنت وجود نداشته باشد. اتفاقاً اين فیلم با اين 
نگاه و فلسفه ساخته شده است كه وفاقي میان جهان 

اسلام به وجود بیاورد. 
واكنشمابهدشمنانپيامبر)ص(

بايدبازبانهنرسينماباشد
وي با اش��اره به قرائت هاي متنوع و نادرستي كه در 
چند سال اخیر در خصوص اسلام در دنیا مطرح شده 
است، گفت: اين قرائت ها هیچ قرابتي با زيبايي هاي 
اسلام ندارد. ما سعي كرديم قرائتي را تصوير كنیم 
كه وحدت آمیز در جهان اسلام باشد و به همین دلیل 
سراغ كودكي ايشان رفتیم و پاسخ داديم كه چرا بايد 
اسلام و دين جديدي بیايد. اين رويكرد هم قرائت 
صحیحي براي جهان عرب ب��ه وجود مي آورد و هم 
براي جهان اسلام وحدت آفرين خواهد بود. مجیدي 
با بیان اين توضیح كه نگراني درباره اين فیلم به شدت 
محترم و پسنديده و مورد استقبال است، ادامه داد: 
دوست دارم اين حساسیت در همه زمینه ها باشد و 
هر زماني كه به س��احت ايشان بي حرمتي مي شود 
تنها عكس العمل نشان ندهیم چراكه كافي نیست. 

نبايد در برابر هجمه دشمنان علیه پیامبر اسلام)ص( 
ما به واكنش مسلمانان و نهايتاً پرچم آتش زدن هاي 
مرس��وم در دنیا كه در جاي خود قابل تقدير است، 
بسنده كنیم. چراكه كافي نیست و دشمن به دنبال 
اين است كه از احساسات مسلمانان به نفع خود بهره 
ببرد و ريختن احساسات در برابر آنان به خیابان ها 
كافي نیست. امروز بايد با زبان هنر و به خصوص هنر 

سینما پاسخ آنها را دهیم. 
برخيكمپانيهايامريكاييبرايپخش

فيلمابرازعاقهكردهاند
همچنین مجیدي در پاسخ به سؤال خبرنگار »جوان« 
در خصوص ب��ا نماي��ش و اكران جهان��ي اين فیلم 
خاطرنشان كرد: درباره حضور فیلم در عرصه جهاني 
تدابیري انديشیده ش��ده كه هنوز به نتیجه قطعي 
نرسیديم و هیچ گفت وگويي با كمپاني هاي خارجي 
صورت نگرفته اما برخي كمپاني هاي امريكايي براي 
پخش فیلم اب��راز علاقه كرده اند كه هنوز پاس��خي 
به درخواستش��ان داده نشده اس��ت. تلاش ما اين 
بود كه فیلم »محم��د)ص(« در ايام وحدت و میلاد 
پیامبر)ص( رونمايي بشود تا نسبتي با اين مناسبت 
پیدا كند اما به دلیل پروس��ه آماده سازي اين امكان 
به وجود نیامد. فك��ر كرديم بهتري��ن فرصت براي 
نمايش فیلم، جش��ن انقلاب اس��ت كه با افتتاحیه 

جشنواره فیلم فجر، آن نیز به نمايش درمي آيد. 
وي در ادامه تصري��ح كرد: ابعاد كار م��ا نزديك به 
اس��تانداردهاي دنیاس��ت و در بخش هاي فني و 
تكنیكي از بهترين هاي دنیا استفاده كرديم. احساس 
مي كنم س��اخت اين فیلم توفی��ق و لطفي بود كه 
برعهده من گذاشته شد. يكي از توفیقات اين فیلم 
حس��ن اعتماد مقام معظم رهبري و مراجع تقلید 
بوده اس��ت. من خدمت مراجعي چون آيات عظام 
سیستاني، جوادي آملي، مكارم ش��یرازي و تعداد 

ديگري از علما رسیدم. همچنین در كشورهايي مثل 
الجزاير و سوريه خدمت علماي اهل تسنن و شیعه 
نیز رسیدم و نظراتشان را ش��نیدم و حسن اعتماد 
آنان نسبت به ما بهترين توفیقمان بود. همچنین 
بزرگ ترين تجل��ي آن ديدار مق��ام معظم رهبري 
از پش��ت صحنه فیلم بود كه البته ايشان تعابیر و 
نظارت زيبايي را درباره فیلم داش��تند كه در وقت 
مناسب منتشر خواهد ش��د. گفتني است شهرك 
س��ینمايي پیامبر اعظم به دس��تور مستقیم مقام 
معظم رهبري براي تصوير كردن سیر زندگي پیامبر 
اكرم)ص( تاسیس شده اس��ت. گفتني است فیلم 
»محمد)ص(« از دوران آغاز محاصره  مسلمانان در 
شعب ابیطالب آغاز شده و به ايام پیش از تولد پیامبر 
اسلام)ص( باز مي گردد. در اين فیلم مخاطب شاهد 
وقايعي است كه پیش از تولد پیامبر اسلام تا سن 14 

سالگي ايشان را دربر مي گیرد.
جزئياتبودجهفيلم

صادقیان رئیس هیئت مديره شركت نورتابان در اين 
نشست مطبوعاتي با ارائه گزارشي از روند ساخت و 
سازهاي لوكیشن فیلم و تجهیزاتي كه براي تولید اين 
كار خريداري شده، در مورد راه اندازي شركت نورتابان 
گفت: »اين ش��ركت به پیش��نهاد رئیس وقت بنیاد 
مس��تضعفان آقاي فروزنده در سال 1386 تأسیس 
شد. برنامه كارهاي اين شركت تولید فیلم سینمايي 
و آثار فاخر بوده است. ابتدا قصد داشتیم دكور پروژه 
»محمد)ص(« را در سوريه يا مراكش بسازيم، اما با 
اين هدف كه يك دارايي به كشور خودمان افزوده شود 
تا امكاني براي تولید فیلم هاي تاريخي و مذهبي باشد، 
شهرك پیامبر اعظم را در اتوبان تهران- قم بنا كرديم. 
صادقیان گفت: »اين ش��هرك ي��ك مجموعه 220 
هكتاري در جوار روستاي الهیار است كه ساخت و ساز 
آن در مدت يكسال به نتیجه رسید. كل شهر مكه 65 
هكتار است كه 11 هكتار آن به اشغال شهرك درآمده 
و 45 هزار مترمربع در آن ساخت و ساز صورت گرفته 
است. هزينه ساخت ش��هر مكه 141میلیارد ريال، 
ش��هر مدينه با 19 هكتار 42 میلیارد ريال و ساخت 
و ساز س��اختمان اداري، 12/2 میلیارد بوده است. او 
همچنین در مورد هزينه هاي فیلم گفت: »سه میلیارد 
ريال هزينه فیلمنامه، ش��ش میلی��ارد ريال هزينه 
مطالعات اجرايي، 152 میلی��ارد هزينه پیش تولید، 
310 میلیارد ريال هزينه تولید، 151 میلیارد ريال 
هزينه پس از تولید فیلم »محمد)ص(« شده است. 
در مجموع براي ساخت اين فیلم 623/3 میلیارد ريال 

هزينه شده است.

شمس�يصحراكار،مادرش�هيد

سپيده  آماده
سعيدقاسميبااشارهبهجايگاه  جشنواره

جشنوارهعماردرفضايسينمايي
كش�ورگفت:برگزاريچنينجشنوارههاييدرشرايط
اينروزهايسينمايكشوربسيارلازموضرورياست.

وي با اش��اره به اينكه س��ومین سالي 
است كه از س��وي مسئولان جشنواره 
عمار براي حض��ور در اين گردهمايي 
س��ینمايي مردمي دعوت شده است، 
تأكید كرد: جشنواره عمار، جشنواره اي 
اس��ت كه ب��ه معن��ي واقع��ي عنوان 
مردمي اش رس��یده اس��ت و آثار اين 
جشنواره در میان مردم از تمام اقشار 

و طبقات قابل پخش اس��ت. وي ادامه داد: محل برگزاري 
آثار جش��نواره مردمي عمار تنها سینماها نیست و آثار اين 
جشنواره در مساجد و حسینیه هاي سطح كشور هم قابل 
ديدن است. خانم صحراكار با بیان نقش پررنگ جوانان در 
برگزاري جشنواره مردمي فیلم عمار تصريح كرد: فیلمسازان 
جوان و دانش��جويان و فارغ التحصیلان تمام تلاش خود را 
در مسیر س��اخت اثر براي حضور در اين جش��نواره به كار 
بسته اند و نتیجه اين تلاش همه جانبه را مي توان در كیفیت 

و همچنین كمیت آثار جشنواره مردمي عمار ديد. 
وي با قیاس جشنواره مردمي فیلم عمار در دوره هاي مختلف 

اذعان داشت: اين جشنواره از دوره ابتدايي تا به امروز، رشد 
كیفي و كمي را در عین حال تجربه كرده است و آثار هر دوره 

از اين جشنواره با كیفیت تر از دوره پیش از آن هستند. 
مادر شهید سعید قاسمي با اش��اره به اينكه پیش از جشنواره 
عمار، فیلمسازان ارزش��ي و انقلابي جايگاه خاصي براي ارائه 
آثارش��ان نداش��تند، اذعان داشت: 
جش��نواره فیلم عمار عرصه را براي 
تولید آثار فیلمسازاني كه دغدغه هاي 
اجتماعي خاصي داش��تند، گشود و 
جنبه مردمي اين جشنواره باعث شد 
آثار تولیدي اين قشر از فیلمسازان از 
سوي مخاطبان مختلف ديده شود. 
وي با اشاره به تأثیرگذاري جشنواره 
عمار در روند فیلمسازي  ارزش��ي در كشور خاطرنشان كرد: 
جشنواره عمار موج نويني در فیلمس��ازي كشور ايجاد كرد و 
بازدهي اين جشنواره را مي توان در تغییراتي كه در اين سبك 
از فیلمسازي  در سال هاي گذشته رخ داده است، مشاهده كرد. 
وي با آرزوي موفقیت براي برگزاركنندگان جشنواره مردمي 
فیلم عمار گفت: اين جشنواره باعث شد فیلمسازاني كه پیش 
از اين در جشنواره ها حضور پیدا نمي كردند، آثارشان را براي 
عرضه در اين جش��نواره روانه كنند و امیدوارم روند موفقیت 
برگزاركنندگان و شركت كنندگان اين جشنواره در سال هاي 

آتي ادامه دار باشد و خدا بر ايمانشان بیفزايد.

شمسيصحراكار،مادرشهيدسعيدقاسمي:

جشنواره عمار موج نويني را در فيلمسازي  كشور ايجاد كرد

پاسخكارگردان»محمد)ص(«بهپرسش»جوان«دربازديدصبحديروزخبرنگارانازاينپروژهعظيم

بازديدمقاممعظمرهبريازپشتصحنهفيلمتجليحسناعتمادايشاناست

»رستاخيز«اكرانعموميميشود

سپيده  آماده

امدادهاىالهیوحفظانسان
)اعتقادى،معنوى(

إنِسَْانٍمَلَكَيْنِ مَعَكُلِّ وَقَالَ]عليهالسام[إنَِّ
 يحَْفَظَانهِِفَإِذَاجَاءَالقَْدَرُخَلَّيَ�ابيَْنَهُوَبيَْنَهُوَإنَِّ

الْجََلَجُنَّهحَصِينَه.
و درود خدا بر او فرمود: با هر انسان دو فرشته است 
كه او را حفظ مى كنند و چون تقدير الهى فرا رسد، 
تنهايش مى گذارن��د كه همانا زمان عمر انس��ان 

سپرى شده است.

حج�تاللهايوبيبااش�ارهبهحلش�دنمش�كاتفيلم
سينمايي»رس�تاخيز«بهكارگردانياحمدرضادرويش
ازآمادگيب�راياكراناي�نفيلمس�ينماييخبرداد.
 حجت الله ايوبي رئیس سازمان سینمايي در حاشیه بازديد 
اهالي رس��انه و مديران سینمايي كش��ور از لوكیشن هاي 
فیلم سینمايي »محمد)ص(« عنوان كرد: مشكلات فیلم 
سینمايي »رستاخیز« احمدرضا درويش به پايان 
رس��یده و همه چیز براي اكران خوب اين اثر 

سینمايي آماده است. 
وي اف��زود: ب��ا ح��ل ش��دن مش��كلات 

»رستاخیز«، اين فیلم سینمايي به زودي اكران عمومي شده است. 
فیلم سینمايي »رستاخیز« به كارگرداني احمدرضا درويش يكي از پرحاشیه ترين 
فیلم هاي سینماي ايران در سي و دومین جشنواره بین المللي فیلم فجر بود كه 
هم منتقدان درباره ن��وع پرداخت آن به موضوعات تاريخ��ي - مذهبي نظرات 
متفاوتي داشتند و هم نمايش چهره برخي معصومین، نارضايتي برخي متدينین 
را به دنبال داشت به همین دلیل اكران عمومي اين فیلم سینمايي در طول سال 

گذشته با حاشیه هايي همراه بوده است.
در اين فیلم سینمايي بازيگراني چون پوريا پورسرخ، حسین پورشیرازي، فرهاد 
قائمیان، بابك حمیديان، بهادر زماني، انوش��یروان ارجمن��د، مهتاب كرامتي، 

شقايق فراهاني، لیلا بلوكات و زهره حمیدي ايفاي نقش كرده اند.

نگاهيبهآثاربخشتازههاي
تئاترايرانِجشنوارهفجر

اميد به جشنواره اي متفاوت با حضور نسل جوان
اينروزه�ابانزديكش�دنب�هبهمنماه،تنورس�يوس�ومين
جش�نوارهتئاترفجرهرروزداغوداغترميش�ود،جشنوارهاي
كه12اثررابهميهمانيبخشتازههايايرانشدعوتكردهاست.
يكي از نام هايي كه در میان كارگردانان حاضر در بخش تازه هاي تئاتر 
ايران جشنواره سي و سوم تئاتر فجر به چشم مي خورد، سیما تیرانداز 
است، تیرانداز كه پس از تجربه كارگرداني نمايش »زني كه تابستان 
گذشته رسید«، شش س��الي را بدون ارائه اثر به جشنواره تئاتر فجر 
روزگار مي گذراند در جشنواره س��ي و يكم با »مرد مقابل« به بخش 
مسابقه جشنواره راه يافت. تیرانداز امس��ال هم باز با »تقدير بازان«، 
نوشته هاله مش��تاقي نیا به جش��نواره فجر راه پیدا كرده است و اين 
بار ش��انس خود را در بخش تازه هاي ايران جشنواره امتحان مي كند. 
»س��روش طاهري« ديگر كارگردان حاضر در بخ��ش تازه هاي تئا تر 
ايران، اين دوره از جشنواره است كه با متني از قطب الدين صادقي با 

نام »مرواريد« آمده است. 
اينطور كه از گفته هاي طاهري بر مي آيد موضوع اين نمايش برگرفته از 
دل تاريخ و مربوط به قرن هفتم هجري و حمله مغول به ايران است و 
كارگردان با نزديك كردن شخصیت ها به سمت داعش سعي داشته هر 
نوع اعمال خشونت اعم از اعمال تروريستي و قتل و كشتار چه در دوران 

مغول و چه در دوره فعلي را تقبیح كند. 
مسعود طیبي هم كه پیش از اين كارگرداني آثاري مانند »آهنگ هاي 
شكلاتي«، »خداحافظي نكن«، »ازدواج بر برج ايفل«، »آواز در مه« و 
»كاكتوس« را بر عهده داشته است در اين دوره از جشنواره با پپروني 
به قلم »سپیده خمسه نژاد« حضور پیدا كرده است و ديگر كارگردان 

تهراني حاضر در بخش تازه هاي تئاتر ايران است. 
نوشین تبريزي هم كه در جشنواره سي و يكم تئاتر فجر با »طعم آلوي 
جنگلي«  اش توانست ذائقه بسیاري از مخاطبان را تغییر دهد، در اين 
دوره با نمايش »گنجفه« كه درامي تاريخي اس��ت حضور پیدا كرده 
است، »گنجفه« درامي تاريخي است كه اتفاقات آن در فاصله زماني 
1315 تا شهريور 1320 مي گذرد و نمايش��نامه داستان خانواده اي 
است كه در جنگ جهاني دوم و شرايط كشور دچار اتفاقات و تغییراتي 
مي شود. افشین سلیمان پور، اتابك نادري، الهام شعباني، فريبا طارمي، 
يعقوب صباحي، محمدرضا مالكي و لیندا كیاني هم از جمله بازيگران 

»گنجفه« نوشین تبريزي هستند. 

»تینو صالحي« كه كارگرداني آثاري مانن��د آنتي آنتیگونه، كیارش، 
فطرس، ترنج و آواي ني را در كارنامه خود دارد هم در بخش تازه هاي 
ايران سي و س��ومین جشنواره فیلم فجر با نويس��ندگي و كارگرداني 
»وو « )wow( حضور پیدا كرده است، اثري كه با بازي آزاده صمدي، 

علیرضا مهرام و بهرام افشاري روايتگر مسئله مهاجرت است.
سید علي موس��ويان هم كه با »اينجا چراغي روش��ن بود« در بخش 
چشم انداز ايران بیست ونهمین جشنواره بین المللي تئاتر فجر حضور 
داشت، »س��اعت بیس��ت« را به میهماني سي و س��ومین فستیوال 

بین المللي تئاتر فجر آورده است. 
زندگيبهتر،كنارپنجره!

»شهاب الدين حسین پور« كه با كارگرداني نمايش »بیوه هاي غمگین 
سالار جنگ« و اجراي موفقش در تئاترش��هر توانست نام خود را در 
ذهن مخاطبان تئاتري حك كند، ديگر پذيرفته شده بخش تازه هاي 
ايران سي و دومین جشنواره تئاتر فجر است كه با »يك زندگي بهتر« 
نوشته »مسعود هاشمي نژاد« پا به جشنواره گذارده است. »يوسف 
باپیري« كارگردان نمايش ويران هم در اين دوره از جش��نواره تئاتر 
فجر با كنار هم ق��رار دادن بازيگراني چون نوي��د محمدزاده، هوتن 
شكیبا و ستاره پسیاني در قالب نمايش »كامنت« به جشنواره آمده 
است، »كامنت« هم مثل نمايش قبلي گروه تازه، رگه هايي از مستند 

دارد و اين بار به موضوع خشونت مي پردازد. 
»خیرالله تقیاني پور« هم در اين دوره از جش��نواره با نويس��ندگي و 
كارگرداني نمايش بوقلمون حضور پیدا كرده است، نمايشي برگرفته 
از آيین هاي زورخانه اي كه داستان زندگي پهلوان اكبر خراساني در 
زمان ناصرالدين ش��اه را روايت مي كند. ديگر كارگردان خانم بخش 
تازه هاي تئاتر ايران »چیستا يثربي« است كه با اجراي »آخرين پري 
كوچك دريايي«، قدم به اين جشنواره گذاشته است، اين نمايش كه 
برگرفته از رماني به قلم يثربي اس��ت، چند سال پیش وارد بازار نشر 
شده بود، به قول خودش تركیبي از س��یلويا پلات، میرزاده عشقي، 
شیخ اشراق، فهیمه راس��تاد، پروانه مژده و اكبر رادي است و راوي 
داستان زندگي انس��ان هايي اس��ت كه در دوران خودشان از سوي 

جامعه پذيرفته نشدند. 
اين نمايش با نام ديگر »به خاطر م��ن«، برهه اي از زندگي هنرمندي 
را بررس��ي مي كند كه عوامل داخلي و بیروني، جامعه و حتي خانواده 
اين ش��خص، علیه خلاقیت او قیام مي كنند و واكنش اين شخصیت 
به رفتارهاي اطرافیان و محیط پیرامونش، در نهايت يك پايان بندي 

تراژيك را رقم مي زند. 
احسان بیات فر ديگر كارگردان حاضر در بخش تازه هاي ايران اين دوره 
از جشنواره اس��ت كه با »مهین نامه« به قلم سپیده خسروجاه در اين 
دوره حضور به هم رسانده است. »وقتي كناره پنجره مي ايستیم« نوشته 
سیامك افس��ايي و كارگرداني يعقوب صديق جمالي، مهمان تبريزي 
تازه هاي ايران جشنواره تئاتر امسال فجر است. با توجه به نام هاي حاضر 
در بخش تازه هاي سي و سومین جشنواره تئاتر فجر مي توانیم منتظر 
اتفاق هاي جديدي در اين جشنواره باشیم، جشنواره اي كه اول بهمن ماه 

به دبیري دكتر اردشیر صالح پور كار خود را آغاز مي كند.

  گزارش  يك


